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1982. multimedijski projekti s rock grupom Sexa
1984. TV drama “Protest” po noveli 
Vaclava Havela
1985. diplomirao filmsku i TV reæiju na Akademiji
dramske umjetnosti u Zagrebu s TV filmom 
“Nitko se neÊe smijati” po Milanu Kunderi, koji 
je dobio nagradu 7 sekretara SKOJ-a te je 
prikazan na festivalu u Münchenu
1988. osnovao prvu kabelsku televiziju u 
jugozapadnoj Europi Dugave plus te tvrtku 
“Maydi film & video”
1991.-2002. snima dokumentarne filmove o Bliskom istoku, 
slikarima i ratnim sudbinama branitelja
1999. izloæba slika u galeriji “Forum” pod pseudonimom Bartch
2002. kao producent filma “Serafin, svjetioniËarev sin” Vicka RuiÊa su-
djelovao na festivalima u Montrealu, Kairu, Istanbulu, Moskvi i drugima
2004. s filmom “Druæba Isusova” sudjelovao na festivalima u ©angaju,
Puli i Sarajevu
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Razgovarala: Nina OæegoviÊ / nina.ozegovic@nacional.hrINTERVIEW SILVIJE PETRANOVI∆
pred svojom slikom.

Pod umjetniËkim
pseudonimom Bartch
uskoro Êe imati novu

izloæbu na kojoj Êe
predstaviti ulja iz 

ciklusa ‘Genealogija’

s

Razgovor s redateljem filma ‘Druæba Isusova’, zapaæeno
prikazanog na jednom od 11 filmskih A-festivala

u ©angaju, o njegovoj karijeri, poznanstvima s Milanom
Kunderom, Jirijem ©otolom i Djivanom Gasparjanom 

te slikarstvu kojim se takoer bavi

“Z
avrπio sam scenarij
za svoj novi film o
πegrtu HlapiÊu po
knjizi Ivane BrliÊ-

MaæuraniÊ i s njim Êu zaokruæiti fil-
msku trilogiju o slobodi Ëovjeka u in-
stituciji, koju sam tematizirao u film-
ovima ‘Nitko se neÊe smijati’ po no-
veli Milana Kundere i ‘Druæba Isuso-
va’”, kaæe Silvije PetranoviÊ (45),
hrvatski redatelj, producent i slikar, te
autor brojnih dokumentaraca o Bli-
skom istoku, slikarima i ratnim sud-
binama, Ëiji je prvi igrani film “Dru-
æba Isusova”, kostimirana povijesna
priËa temeljena na motivima romana
Ëeπkog romanopisca Jirija ©otole, po-
stigao uspjeh na filmskim festivalima
u ©angaju i Sarajevu. Taj visoko este-
tizirani film izazvao je kontroverze u
crkvenim krugovima, a njegovo po-
javljivanje na filmskim festivalima
popraÊeno je polemikama i zanimlji-
vim financijskim kuriozitetom. Nai-
me, bio je jedini film prikazan na
ovogodiπnjem Pulskom festivalu ko-
jem Ministarstvo kulture, unatoË pot-
pisanom ugovoru, joπ nije isplatilo
zadnju ratu u iznosu od 600 tisuÊa
kuna, a nije “sjela” ni u kolovozu.

Film kritizira ono πto je loπe
i afirmira ono πto je dobro

Osim toga, Ministarstvo kulture nije
htjelo potpomoÊi gostovanje tog filma
na πangajskom A-festivalu, jednom
od 11 u svijetu, s obrazloæenjem da
nije A-festival. Tu je tvrdnju iznijelo
Kulturno vijeÊe za film, a potpisao ju
je SreÊko ©estan, doministar za film i
kazaliπte, te su tako pokazali da vrlo
slabo poznaju filmsku situaciju u svi-
jetu. Tada je PetranoviÊ zatraæio da se
odluka Ministarstva preispita te je pri-
loæio vjerodostojnu dokumentaciju i

- Film govori o sudbini pojedinca i
moguÊnosti da ostvari slobodu u in-
stitucionaliziranom sustavu. Kad sam
1985. proËitao ©otolin roman o ocu
Hadu i mladoj grofici Mariji iz 17.
stoljeÊa, odmah me osvojila ta jaka,
univerzalna tema, koja se temelji na
istinitom dogaaju. Napisao sam sce-
narij, u kojem nisam robovao literatu-
ri, jer sam se uvijek smatrao umjetni-
kom i autorom koji ima vlastite vizi-
je, poglede i stavove. Zapravo, u sce-
narij sam ukljuËio samo dio ©otolina

sada o njoj ponovo raspravlja VijeÊe
za film, kojim predsjeda profesor An-
te PeterliÊ. Film “Druæba Isusova” na
sarajevskom filmskom festivalu no-
miniran je u sve Ëetiri kategorije - za
Grand prix, najbolji film i za najbolju
muπku i æensku ulogu. Odjek je bio
izvanredan, puno bolji nego u Hrvat-
skoj, a film je dobio, kaæe, i odliËnu
kritiku Rona Hollowaya, poznatog
kao gurua istoËnoeuropskog filma.

NACIONAL: Koja je osnovna
ideja filma?

romana. Otiπao sam u Prag, sjeÊam
se, bili su Svisveti, i naπao sam se s Ji-
rijem ©otolom u kavani “Slavija”. On
je veÊ tada bio jako bolestan, nakon
tri godine je preminuo. Kad je proËi-
tao scenarij, pruæio mi je ruku preko
stola i rekao mi: “»estitam vam!” Tu
sam Ëestitku shvatio kao testament,
kao obavezu da snimim film.
NACIONAL: Zaπto ste tako dugo

Ëekali sa snimanjem filma?
- Taj scenarij pokuπao sam plasirati

veÊ u bivπoj Jugoslaviji, ali nije iπlo.

Problem je vjerojatno bio u temi o
KatoliËkoj crkvi i slobodi, te alegoriji
na komunizam, teme koje su tada bi-
le kontroverzne. Osim toga, ta divna
kostimirana priËa iz 17. stoljeÊa zah-
tijevala je za realizaciju velik novac.
Scenarij sam 2000. izvukao iz ladice,
ponovo ga proËitao, zakljuËio da ima
modernu strukturu i poslao ga na na-
tjeËaj Ministarstva kulture, koje ga je
konaËno odobrilo. Ne æalim se πto je
film Ëekao u ladici 15 godina. Mislim
da je time puno dobio, zapravo, uvje-

ren sam da sam ga napravio upravo
onda kad sam bio zreo za taj projekt.

NACIONAL: Film je ocijenjen
kontroverznim, a kritika je bila
podijeljena. Jeste li oËekivali takve
opreËne reakcije?
- Svakako. Bio bih jako nesretan da

u Hrvatskoj svi vole moj film. To bi
znaËilo da neπto nije u redu s njim, ali
ni sa mnom. Takve opreËne reakcije
vesele me i uvjeravaju da sam uspio.
Tema potiËe na razmiπljanje i aktual-
na je i u 21. stoljeÊu. Film kritizira
ono πto je loπe, a afirmira ono πto je
dobro i u tome je njegova vrijednost.
U filmu se vjerojatno neki prepozna-
ju. Htio sam da odnos patera Hada i
grofice Marije prekoraËi filmsko
platno i da osvoji srca gledatelja.
Htio sam da se ljudi zapitaju o odno-
su pojedinca i institucije, o pitanju
slobode, ali i o drugim varijacijama
koje im film pruæa.

Kineska kinematografija
osvaja cijeli svijet

NACIONAL: Kako ste se osjeÊa-
li kada ste Ëuli da Êe film biti prika-
zan u lipnju na A-festivalu u ©an-
gaju kao prvi hrvatski film u slu-
æbenoj konkurenciji?
- Kad sam saznao da je film uvrπten

na πangajski festival, bio sam jako
sretan jer volim kineski film. Naime,
na Akademiji dramske umjetnosti di-
plomirao sam kod Kreπe Golika s te-
mom hongkonπkog kung-fu filma,
koji mi u ono vrijeme nije bio toliko
dostupan kao danas. Usto, praktici-
ram tai-chi, koji sam nauËio od Ling
Bing Sena, a koji je studirao u Zagre-
bu i vodio razmjene studenata izme-
u Kine i Jugoslavije. ZnaËi, moja je
veza sa ©angajem puno dublja, a po-
kazuje se kroz film, umjetnost i bori-
laËke vjeπtine. »ak sam sada u ©an-
gaju pokuπavao pronaÊi dobar tai-chi
maË, no nisam imao dovoljno vreme-
na jer smo bili jako okupirani fil-

VE»ERNJA PROJEKCIJA 
‘DRUÆBE ISUSOVE’ U SARAJEVU 

BILA JE RASPRODANA

NA A-FESTIVALU U ©ANGAJU 
u svibnju 2004. gdje je 

prikazana ‘Druæba Isusova’ 

HRVATSKI REDATELJ FILMOVA SNIMLJENIH PO »E©KIM KLASICIMA

“Kvalitetnim 
filmovima publiku Êemo
vratiti u kina. Publika
nije glupa i ne valja 

je podcjenjivati”
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LJUBAV PREMA »E©KOJ KNJIÆEVNOSTI

Novi film
Kontroverzna tema

NACIONAL: Kada namjerava-
te snimiti novi film “©egrt
HlapiÊ” po knjizi Ivane BrliÊ-
MaæuraniÊ?
- Upravo sam zavrπio scenarij

po toj sjajnoj priËi i poslao

sam ga na natjeËaj Ministars-

tva kulture za 2005. To bi tre-

bao biti film za odrasle, iako je

knjiga kada je prije 90 godina

napisana bila namijenjena pri-

je svega djeci. Mislim da je te-

ma i danas vrlo suvremena i

kontroverzna, osobito kad se

uzme u obzir povijesni i politiË-

ki kontekst. Tu je knjigu htio

ekranizirati i Branko Bauer, ko-

jem se divim, jer je imao sna-

ænu umjetniËku individualnost,

ali na kraju nije uspio.

POHVALE KRITIKE U ©ANGAJU 

S LEONOM
PARAMINSKI kao
groficom Marijom
tijekom snimanja filma

S JIRIJEM ©OTOLOM 1985. u Pragu,
koji mu je Ëestitao na scenariju 

S MILANOM PLE©TINOM i
Leonom Paraminski u ©angaju

S PREDSJEDNIKOM STIPOM
MESI∆EM prije odlaska u Kinu

S DJIVANOM GASPARJANOM
koji je skladao muziku 

U DRU©TVU JOHNA
MALKOVICHA

i Mikea Leighja,
predsjednika æirija,

na festivalu u
Sarajevu 

U SARAJEVU sa suprugom
Maydi, izvrπnom direktoricom
filma, kÊerima i TonËijem
VladislaviÊem

mom. Danas je kineska kinematogra-
fija sa svojim filmovima plaπta i ma-
Ëa, primjerice “Tigar i zmaj” te “He-
roj”, osvojila cijeli svijet, a ja sam
oduπevljen takvim filmovima veÊ go-
dinama. I danas me impresioniraju
kineski redatelji iz pete generacije
kao πto je Zhang Yimou.

Suradnja s glazbenikom
Djivanom Gasparjanom

NACIONAL: Kako je film pri-
hvaÊen na festivalu u ©angaju?

- Festival se odræavao u ©angaj Art
Centru, velikom multipleksu od 11
kina, a u golemom foajeu nalazile su
se najave za sve filmove. Uz najavu
naπeg i korejskog filma bili su stav-
ljeni neki kineski znakovi. Objasnili
su nam da to znaËi “Prodano” i da su
se ulaznice za Ëetiri projekcije “Dru-
æbe Isusove” rasprodale veÊ u pret-
prodaji. ZnaËi, film je
vidjelo oko πest tisuÊa
ljudi. Za to je zasluæan
i vlasnik festivala,
ugledna medijska kuÊa
koja ima deset radij-
skih i 11 TV stanica, te
najveÊi πangajski film-
ski studio, koji proi-
zvodi 12 filmova godi-
πnje, jer su napravili
sjajnu reklamnu kam-
panju. To mi je bila velika satisfakci-
ja: doπao sam u Aziju, u zemlju druk-
Ëije kulture, s europskom temom, ko-
ja se bavi KatoliËkom crkvom, ali
bez obzira na to ljudi su je razumjeli,
a film prihvatili.
NACIONAL: Dosad ste napravili

tri filma prema predloπku romana
Ëeπkih autora - Vaclava Havela,
Milana Kundere i Jirija ©otole. Je
li vas u njihovoj literaturi najviπe
privukla politiËka konotacija?

- Ne, nego umjetnost - ideje, naËin
izraæavanja, priËa, kontekst. Havel je
kao disident sjedio u zatvoru kada se
1984. njegova jednoËinka “Protest” u
reæiji Radovana MarËiÊa igrala u Te-
atru &td. I taj se komad takoer bavi
pitanjem slobode pojedinca i odluËio
sam ga napraviti kao svoj TV di-
plomski rad. Milan Kundera, koji je

tada kao Ëeπki disident æivio u Parizu,
ustupio mi je prava za snimanje TV
filma po svojoj noveli “Nitko se neÊe
smijati” iz knjige “Smijeπne ljubavi”.
To je bilo nevjerojatno jer je Kunde-
ra samo tri puta dopustio snimanje
filmova po svojim djelima. Film sam
snimio 1985., postigao je velik us-
pjeh, a ja sam dobio nagradu 7 sekre-
tara SKOJ-a. Mislim da moja ljubav
prema Ëeπkim piscima proizlazi iz
mog srednjoeuropskog duhovnog i
genetskog naslijea. Oduvijek me je
najviπe svrbjela jaka umjetniËka vi-
zura pisca. Mislim da se ne moæe po-
laziti od politike niti razmiπljati pam-
fletistiËki.  

NACIONAL: Kako ste uspjeli za
film angaæirati poznatog svjetskog
glazbenika Djivana Gasparjana,
podrijetlom iz Armenije?

- Upoznali smo se proπle godine u
Zagrebu kada je imao
koncert na festivalu
Nebo i odmah smo se
dobro razumjeli. Volim
njegovu muziku, ona
ima apsolutni sluh, on
je genij. Htio sam da
njegova muzika bude
podloga u mom filmu i
zato sam ga namjera-
vao posjetiti u Armeni-
ji i otkupiti neke starije

skladbe ili dvije teme s njegova zad-
njeg CD-a. No tada mi je supruga
Maydi rekla da on stiæe u Zagreb.
Kad je pogledao moj film, sam mi je
predloæio da Êe skladati muziku. Na-
pravio je muziku sa πest duduka, πto
inaËe ne radi, a usto je angaæirao naj-
veÊeg kamanËista Armenije Hrachika
Mouradyana, koji je takoer interpre-
tirao jednu temu. KamanËa je stari in-
strument, nalik guslama, Ëija je pred-
nja strana napravljena od riblje koæe,
a daje elegiËan, nostalgiËan zvuk. I ta
se divna glazba odliËno uklopila u
hrvatski, odnosno europski film.

‘Kao slikar se rodiπ,
slikar se ne postaje’

NACIONAL: Bavite se slikars-
tvom, a svoje projekte potpisujete
umjetniËkim imenom Bartch. Je li

vam otac, koji je takoer slikar,
davao podrπku?

- Kad sam se kao 17-godiπnjak po-
Ëeo baviti slikarstvom, on mi je rekao
neπto vrlo pametno: “Ne trebaπ upisi-
vati Likovnu akademiju, jer se kao
slikar rodiπ, slikar se ne postaje.” Za-
to sam upisao Akademiju dramske
umjetnosti jer je za film potreban teh-
noloπki zanat. Nemojte me krivo
shvatiti, Likovna je akademija iteka-
ko vaæna, ali za moju postmoderni-
stiËku slikarsku vokaciju u kojoj do-
dirujem neoekspresionizam i neona-

drealizam nije bila nuæna. Evo, upra-
vo zavrπavam radove za novu izloæbu
koja Êe se zvati “Genealogija”. Izloæit
Êu velika ulja na platnu veliËine 2,50
prema 1,60 metara, a tematski Êu se
nadovezati na svoj genetski, europski
logotip. Primjerice, bavio sam se ko-
πer daskom za mesom, ali i daskom
smrti, zatim priËom o poæaru u kojem
je izgorjela jedna tvornica πibica, sir-
karna, u malom mjestu u Bohemiji u
kojoj su radili moji davni preci. Na-
kon tog poæara oni su se doselili u
PrvËu, malo selo pokraj Nove Gradi-
πke gdje sam i ja roen.

NACIONAL: Zaπto slikate pod
pseudonimom Bartch?
- To je jedno od viπe prezimena mo-

jih predaka iz sudetske ili malopol-
ske oblasti, ali samo fonetski odgova-
ra originalu. Primjerice, u Poljskoj se
pisalo kao Barcz, zapravo, kako se
obitelj selila od Ukrajine, Poljske,
»eπke do Hrvatske, tako se mijenjalo
i prezime. A buduÊi da mi je i otac
slikar, izveo sam taj pseudonim kao
svoj alter ego jer sam se æelio distan-
cirati od njega, ali i od svog redatelj-
skog posla. Bartch je strogo kontroli-

rani projekt: htio bih svakih pet godi-
na napraviti novu izloæbu. Izloæba u
galeriji “Forum” bila je rezultat aku-
mulacije od 1996. do 1999. godine,
iako sam slikao i prije. Za projekt
Bartch bila je presudna Picassova
izloæba koju sam vidio u New Yorku
u Muzeju moderne umjetnosti.

OsnivaË prve kabelske 
TV  u regiji ‘Dugave plus’

NACIONAL: ©to vam je najbliæe
- uloga reæisera, slikara, dokumen-
tarista ili svjetskog putnika? 
- Ja sam prije svega umjetnik, a pri-

marno se izraæavam kao redatelj i sli-
kar, jer kroz ta dva medija mogu naj-
bolje izraziti svoje ideje, senzibilitet i
psihologiju. Dokumentarce sam sni-
mao na putovanjima 2000. godine
po zemljama Bliskog istoka, jer me
taj fantastiËni svijet oduπevio. To su
viπe moje putopisne crtice, znak sje-
Êanja. Volim putovanja jer senzibili-
ziraju Ëovjeka prema drugim kultu-
rama, nacijama i religijama.  Ja sam
tako postao zreo graanin svijeta. Na
æalost, neki od dokumentaraca, po-
gotovo oni o slikarima, veÊ godina-

ma leæe u ladici urednika Dokumen-
tarnog programa na HTV-u i ne
znam hoÊe li ikada biti prikazani. Ri-
jeË je o dokumentarcima o æidov-
skim slikarima, primjerice “Otok” o
kvalitetnom æidovskom slikaru Rafa-
elu Talviju, koji je pri-
kazan u Æidovskoj op-
Êini u Zagrebu. Tu je i
film “Muke” o mom
ocu, koji se bavi istoi-
menom grafiËkom ma-
pom i istinitim doæiv-
ljajima slikara u vrtlo-
gu holokausta. Snimao
sam i dokumentarce o
ratnim sudbinama i
1991. sam u CerniËkoj
©agovini kao reæiser
bio ranjen u glavu.   

NACIONAL: Prije 15 godina
smatrali su vas talentiranim auto-
rom od kojeg se mnogo oËekivalo,
osobito nakon πto ste osnovali
“Dugave plus”, prvu kabelsku te-
leviziju u regiji. Jeste li zadovoljni
postignutim?

- Nikada nisam htio raditi kompro-
mise.  Svojedobno sam imao na tele-

viziji nagraene scenarije, koji nisu
realizirani jer nisam htio pristati na
traæene preinake. Izmeu neËijih na-
redbi i svojih ideja uvijek sam oda-
brao nerad. Htio sam u svom opusu
ostaviti samo one projekte iza kojih

stojim, kao πto su Kun-
dera, Havel i ©otola.
Da bih to ostvario, tre-
bao sam novca za svo-
ju slobodu pa sam zato
postao producent, ali
kao producent snalazio
sam se i u skromnim
uvjetima, na primjer
1982. sam napravio
prvu vlastitu produkci-
ju za tada popularnu
rock grupu Sexa, koja

je pomicala vizuru u rock glazbi. U
tom projektu radio sam kao redatelj
nekoliko eksperimentalnih multime-
dija, a film je prikazan u Galeriji SC.

‘Sedmogodiπnja kÊi Maπa ima
psihologiju i taπtinu glumice’

NACIONAL:  Sa suprugom ima-
te producentsku kuÊu “Maydi
film”. Kako funkcionira taj obi-

teljski biznis?
- To je jednostavno: moja supruga

Maydi je direktorica poduzeÊa, bavi
se financijama i izvrπni je producent
filma “Druæba Isusova”. Ja sam raz-
baruπeniji i bavim se umjetnoπÊu, a
ona mi pruæa balans i stegu. Ona zna
poduprijeti moje vizije koje na prvi
pogled ne djeluju jako perspektivno.
U film sam ukljuËio i mlau sedmo-
godiπnju kÊer Maπu, ali nisam je an-
gaæirao preko veze. U Sarajevu je do-
bila dobre kritike za glumu. Na æalo-
st, oduπevila se glumom i veÊ sada
ima psihologiju i taπtinu glumice.

Hrvatska kinematografija moæe
postati vodeÊa u svojoj regiji

NACIONAL: Namjeravate li na-
praviti film po suvremenoj priËi iz
danaπnjice?

- Literatura nije moje trajno opre-
djeljenje, evo, moj treÊi igrani film
neÊe biti temeljen na knjiæevnom
predloπku nego na priËama iz moje
obitelji. Mi zaboravljamo da se veÊi-
na svjetskih filmova radi po literatu-
ri. Takav je pristup teæi jer literatura
obvezuje, osobito ako su imena auto-
ra zvuËna. Tada je svaki Ëitatelj, koji
ima u glavi svoje literarne doæivljaje,
skloniji kritici i Ëesto dolazi do razo-
Ëaranja pa i πoka jer ne dopuπtaju
percepciju tue vizije. Ja sam spre-
man na taj πok.

NACIONAL: Slaæete li se s ocje-
nom da je hrvatski film izaπao iz
krize?

- Mislim da se hrvatska kinemato-
grafija odjednom nametnula regiji -
pronaπli smo zanimljive teme, a javi-
li su se mladi ljudi koji ih znaju rea-
lizirati. Srpska je kinematografija ti-
jekom rata imala tematski i filmski
rast, ali danas su pomalo izgubljeni.
Bosanski je film takoer iznimno
jak. Ako Hrvatska nastavi ovim tem-
pom raditi filmove, sigurno moæe ra-
Ëunati na vodeÊu ulogu u regiji.
NACIONAL: ©to bi trebalo podu-
zeti za oporavak hrvatske kinema-
tografije?

- Ivo ©krabalo je zapisao da su hr-
vatski film i dræava uvijek u simbio-
zi: πto je bilo manje dræave, bilo je
viπe filma, a πto je bilo viπe dræave,
bilo je manje filma.
NACIONAL: Ima li smisla raditi

filmove koje publika ne æeli gledati?
-  Ove godine nije se mogla nabavi-

ti ulaznica ni za jedan regionalni film
- srpski, albanski ili hrvatski. Novi-
narska projekcija “Druæbe Isusove”,
koja je bila u nezahvalnom ranoju-
tarnjm terminu, bila je popunjena 80
posto, a za veËernju premijeru niste
mogli naÊi ulaznicu. Kada prodiπe-
mo s kvalitetnim filmovima, publika
Êe se vratiti u kina. Publika nije glupa
i ne treba je podcjenjivati.  

INTERES 
U ©ANGAJU

‘Ulaznice za film
‘Druæba Isusova’
bile su u ©angaju

rasprodane u pret-
prodaji, vidjelo ga

je 6000 ljudi’

HRVATSKA 
U REGIJI

‘Hrvatska se 
kinematografija

nametnula regiji -
imamo zanimljive

teme i mlade ljude
koji ih znaju 
realizirati’Meu 5 najboljih

“F ilmski su nas kritiËari uvrstili

meu pet najboljih filmova

dodijelivπi nama i japanskom filmu

‘Heaven’s Bookstore’, koji takoer

nije nagraen, pet zvjezdica. Nagra-

eni filmovi dobili su po dvije ili tri

zvjezdice”, kaæe PetranoviÊ. 

S K∆ERI MA©OM koja je
za ulogu u filmu dobila
dobre kritike u Sarajevu 


